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Vážení spoluob čané. 
 

            V dnešním výtisku novin chceme připomenout, že mnohé dny, které stereotypně překonáváme jsou 
dny sváteční, významné, ale nám nic neříkající. Vždyť již 1.10. se slaví Mezinárodní den seniorů                  
a Mezinárodní den hudby. Seznam významných dnů otiskujeme dále. Přinášíme informace o kauze Nemak, 
tak jak jí vidí denní tisk. Upozorňujeme na zahájení jedné z nejvýznamnějších akcí v tomto volebním 
období, tj. - vybudování kanalizace v Moravěvsi a připojení jednotlivých domácností. 
 
 

 
 

 
 

 
 
 
1) Paní starostko, letošní nepříznivý rok, srážkově nadprůměrný v letních měsících, 
způsobil velký nárůst zelené hmoty, což kladlo velké nároky na údržbu zeleně. Jistě bylo 
nutné přijmout nová opatření pro zvládnutí této situace. Jaká a jak se to odrazí v rozpočtu 
obce? 
               Bylo zapotřebí provést více sečí oproti minulým sezonám. Vzhledem k tomu, že sekání bylo 
prováděno převážně pracovníky obce, v rozpočtu obce se to nijak výrazně neprojeví. Je však třeba počítat se 
zvýšenými náklady na pohonné hmoty a to jak z důvodu již zmiňovaných více sečí tak i z důvodu nárůstu 
cen PHM. 
 
2)         Nepříznivé počasí ovlivnilo i provoz koupaliště. Můžete zhodnotit letošní krátkou 
sezonu a co je nutné neodkladně udělat pro lepší využití koupaliště v příštím roce?  
                 Vzhledem k nepřízni počasí bylo koupaliště otevřené pouze 15 dní. Na vstupném se vybralo 
celkem 10 580,- Kč. V příští sezoně je třeba provést nátěry a upravit hřiště. Dále je třeba pro další léta 
počítat s celkovou opravou bazénů včetně odtoků, které jsou ve špatném stavu. Protože se jedná o opravu 
většího rozsahu bude třeba finanční krytí zajistit z dotací.  
 
3)       Od začátku roku se v Moravěvsi připravovala náročná investiční akce – výstavba 
kanalizace. Nyní se začala realizovat. O jaký rozsah se jedná, zvládne se vše v letošním 
roce nebo práce budou rozděleny na více etap? Kdy se plánuje ukončení? Pomůže obec 
s přípojkami k jednotlivým objektům? 
                  Celá akce je rozdělena do 2 etap. Obě etapy budou ukončeny do konce tohoto roku z důvodu 
čerpání dotace ze státního rozpočtu. Pomoc obce s přípojkami k jednotlivým objektům bude projednána 
v zastupitelstvu obce.  

 
 



 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

4)           Jak pokračují práce v prostorách, kam má být přestěhována pošta a kdy se počítá       
se zahájením provozu? 
                 Po dohodě s vedením České pošty počítáme s přestěhováním počátkem příštího roku. Ze strany 
obce je třeba vyřešit otázku vytápění prostor, kam má být přestěhována pošta a vybudována posilovna.  
                 V minulém týdnu jsme obdrželi stavební povolení spočívající v rozšíření plynového ústředního 
vytápění ve výše uvedených prostorách. Předpokládám, že topení by mělo být hotové do konce letošního 
roku. 

 
 

Usnesení z 27. zasedání zastupitelstva obce Havraň, které se konalo dne  
9. 3. 2005 od 16.00 hod. v zasedací místnosti na obecním úřadě Havraň         
Zastupitelstvo obce:  
1.) schvaluje ověřovatele zápisu p. Limberková, Nachtmann  
2.) schvaluje program zasedání zastupitelstva obce  
3.) schvaluje OZV č.2/05 - Požární řád obce  
4.) schvaluje prodej pozemků p.č. 762, 763/1, 764, 765, 766/3, 767/2 – Petr a Vladimíra  Vinařovi – 319 600,-Kč                                                                                                           
5.) schvaluje prodej pozemků p.č. 771 a 778/1 - p. Jana Trousilová – 5 975,-Kč  
6.) schvaluje záměr prodeje pozemků 95/7 a 95/8   
7.) ukládá zemědělskému výboru provést místní šetření k prodeji pozemků p.č. 574/1 a 574/3 
8.) ukládá zemědělskému výboru provést šetření ke kácení stromů - p.Smetana Jiří, Mareš  Karel 
9.) vyhlašuje výběrové řízení na poskytnutí půjček z FRB  
10.) schvaluje smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene p.č 824/1  
11.) bere na vědomí informaci o podaných návrzích na vyklizení bytů u soudu  
12.) bere na vědomi informaci o podaném odvoláni proti rozhodnuti - povolení stavby NEMAK EUROPE II. etapa.  
13.) bere na vědomí informaci o konání oslav MDŽ  
14.) neschvaluje vydání dodatečného stavebního povolení pro stavby na p.č. 248, které jsou  v  rozporu s územním plánem  obce  
15.) schvaluje záměr prodeje pozemku 778/1 část - 30 m2  

 

Usnesení z 28. zasedání zastupitelstva obce Havraň, které se konalo dne  
20. 4. 2005 od 16.00 hod. v zasedací místnosti na obecním úřadě Havraň  
Zastupitelstvo obce:  
1.) schvaluje ověřovatele zápisu - p. Brožková, p. Skuhravý  
2.) schvaluje program zasedání zastupitelstva obce  
3.) bere na vědomí informaci o jarním úklidu obcí  
4.) bere na vědomí informaci o černých skládkách  
5.) ukládá starostce vstoupit v jednání s firmou SOFTEX - umístění kamerového systému  
6.) schvaluje Smlouvu o podmínkách uzavření budoucí kupní smlouvy B/05/POSPM se Severočeskou plynárenskou, a.s. - sítě 13 
     RD u kostela  
7.) schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene na stavbu – kanalizace 
8.) schvaluje smlouvu o zřízení věcného břemene č.6/18/2005 na p.č. 1054+1057  - potrubí pro zásobování užitkovou vodou v zóně 
      JOSEPH s městem Most  
9.) bere na vědomí informaci o převzetí části lokálního biokoridoru „Hav 7“  
10.) ukládá zem. výboru provést místní šetření - Saběnice - přístup k novému RD  
11.) ukládá zem. výboru provést místní šetření - RD za Sokolovnou prodej části pozemku 95/1 

 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 

 
 
12.) ukládá zem. výboru provést místní šetření - kácení stromu na p.č. 341/46  
13) deleguje zástupce na valnou hromadu SvS dne 3.6.2005 - p. Smetanová Zděnka, starostka obce  
14.) schvaluje komisi pro výběrové řízení - kanalizace Havraň, Moravěves a Saběnice - ing.Lerl, ing.Chotová, Smetanová, 
       Nachtmann, Novotný  
15.) ukládá zem. výboru provést místní šetření - pronájem pozemku a uhelny u č.p.44  
16.) bere na vědomí informaci o podané žádosti na řešení situace na silnici II/251  
17.) bere na vědomí informaci o připsání historického majetku na LV obce  
18.) bere na vědomí informaci o postupu u parcel s neznámým vlastníkem  
19.) bere na vědomí informaci o zástavním právu na majetku obce  
20.) ukládá zem. výboru provést místní šetření za rybníky - černá skládka  
 

Usnesení z 29. zasedání zastupitelstva obce Havraň, které se konalo dne                         
11.5.2005 od 16.00 hod. v zasedací místnosti na obecním úřadě Havraň  
Zastupitelstvo obce:  
1.) schvaluje ověřovatele zápisu - p. Limberková, p. Nachtmann  
2.) schvaluje program zasedání zastupitelstva obce  
3.) schvaluje závěrečný účet obce za rok 2004  
4.) ukládá účetní obce doplnit akcie SVS na účet 069 + dohledat doklady na částku  570.000,-Kč  
5.) ukládá starostce zajistit výmaz zástavního práva - smlouva č.330/0001 12/96/03/00 ze dne 27.5.1996  
6.) schvaluje půjčky z FRB: Jan a Emilie Horňákovi - 40 000,- Kč  
                                             Hana Rödlová - 60 000,- Kč  
                                             Jaroslav a Hana Mentlíkovi - 36 000,- Kč  
                         Náhradníci: Karel a Marie Neumanovi - 30 000,- Kč  
7.) ukládá místostarostovi obce zajistit zprovoznění a provoz koupaliště v roce 2005  
8.) bere na vědomí informaci o ÚP obce Bílence  
9.) bere na vědomí informaci o projektu „Rekonstrukce kaple Moravěves a přilehlého parku“  
10.) schvaluje podání žádosti o dotaci na projekt „Rekonstrukce kaple Moravěves a přilehlého parku“ z programu Interreg IIIA  
11.) bere na vědomí informaci o převodu pozemků 341/1 - 341/61 z PF ČR  
12.) bere na vědomí informaci o rozpočtu na výstavbu nového VO  
13) bere na vědomí informaci o postupu při identifikaci parcel  
14.) schvaluje prodej pozemku p.č. 778/la za 1 050,-Kč p. Petr Vinař  
15.) bere na vědomí informaci o Vavřinecké zábavě - 13.8.2005  
16.) schvaluje fin. podporu fotbalovému klubu KU-LACI do výše 10 tis.Kč na materiál  
17.) schvaluje úpravu směrné části územně plánovací dokumentace - splašková kanalizace – 
       Moravěves a Saběnice  
 

Usnesení z 30. zasedání zastupitelstva obce Havraň, které se konalo dne                                
  8. 6. 2005 od 16.00 hod. v zasedací místnosti na obecním úřadě Havraň  
Zastupitelstvo obce:  
1.) schvaluje ověřovatele zápisu - p. Svobodová, p. Vančura  
2.) schvaluje program zasedání zastupitelstva obce  
3.) bere na vědomí informaci o hospodaření obce za I.Q 2005 dle přílohy č. 1  
4.) bere na vědomí informaci o využití prostředků z FRB dle přílohy č.2  
5.) bere na vědomí informaci o odstranění závad na silnici 11/25 1  
6.) bere na vědomí informaci o veřejné nabídce pozemků dle §7 zákona č.95/99  
7.) schvaluje pronájem pozemků p.č. 355 a 357 od Pozemkového fondu  
8.) bere na vědomí informaci o metodické návštěvě knihovny Havraň  
9.) bere na vědomí informaci o nezaměstnanosti v obci k 30.4.2005  
6.) bere na vědomí informaci o veřejné nabídce pozemků dle §7 zákona č.95/99  
7.) schvaluje pronájem pozemků p.č. 355 a 357 od Pozemkového fondu  
8.) bere na vědomí informaci o metodické návštěvě knihovny Havraň  
9.) bere na vědomí informaci o nezaměstnanosti v obci k 30.4.2005  
10.) bere na vědomí informaci o výsledcích veřejné soutěže na akci „Odstranění havarijního stavu v likvidaci odpadních vod“ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
11.) schvaluje smlouvu o dílo na odstranění havarijního stavu v likvidaci odpadních vod  v obci Havraň a místní části Moravěves 
       a Saběnice s firmou Libor DLOUHÝ- DLOUHÝ  I.T.A.  
12.) schvaluje prodej pozemku p.č. 95/14 s věcným břemenem - Hana a Andrej Kurachovi  za 126.150,-Kč  
13.) schvaluje záměr prodeje pozemků p.č. 95/la + 95/lb  
14.) bere na vědomí informaci o výši nákladů při jarním úklidu obcí  
15.) bere na vědomí informaci o rozpuštění finančního daru 69.412,-Kč v rámci mikroregionu  
16.) schvaluje vynětí pozemků p.č. 694/6, 694/7 a 676/1 ze zemědělského půdního fondu  
17.) neschvaluje prominutí poplatku za odvoz komunálního odpadu za rok 2004  
18.) schvaluje vstupné na koupaliště ve výši 20,-Kč dospělí, 10,- Kč dítě  
19.) bere na vědomí informaci o přidělené dotaci na rekonstrukci komunikací vedoucích k podnikatelských objektům  
20.) schvaluje pořízení změny Územního plánu obce Havraň  
21.) vyslovuje podporu dalšímu rozvoji závodu NEMAK  
 
Usnesení z 31. zasedání zastupitelstva obce Havraň, které se konalo dne  
20. 7. 2005 od 16.00 hod. v zasedací místnosti na obecním úřadě Havraň  
Zastupitelstvo obce  
1.) schvaluje ověřovatele zápisu - p. Limberková, p. Novotný  
2.) schvaluje program zasedání zastupitelstva obce  
3.) schvaluje prodej pozemku p.č. 95/l a - Jaroslav Ježek -  1 750,- Kč 
                                                p.č. 95/1 b - Michal Ježek - 1 785,- Kč  
4.) schvaluje směnu pozemku p.č. 692/l 3  
5.) schvaluje prodej nepotřebného inventáře dle příl. č.1  
6.) schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene č.CV/60/05  
7.) bere na vědomí informaci o výstavbě propojovacího vedení 22kv Bylany -Výškov  
8.) bere na vědomi informaci o veřejném projednání konceptu UP obce Strupčice  
9.) bere na vědomi informaci o veřejném projednání konceptu UP obce Lišnice  
10.) ukládá zemědělskému výboru provést místní šetřeni - pokácení stromu - p. Horynová  
11.) bere na vědomí informaci o nezaměstnanosti k 30.6.t.r.  
12.) bere na vědomi informaci o veřejné nabídce pozemků dle 7 zákona 95/1999Sb. - vyvěšeno na úřední desce od 15.7.2005 
95(1 9995b. — vyvěšeno na úřední desce od 15.7.2005  
13.) bere na vědomí informaci o podpisu prováděcího protokolu na r.2005 s firmou NEMAK  CZECH REPUBLIK s.r.o.  
14.) schvaluje v případě získáni dotace z Programu Iniciativy Společenství Interreg IIIA  na realizaci projektu „Vybudování  
       oddechového prostoru v Moravěvsi“  
       vyčlenění finančních prostředků z rozpočtu obce Havraň:  
    a) ve výši 60.000,-Kč včetně DPH na 100% předfinancování projektu v roce 2005  
    b) ve výši 1.612.650,-Kč včetně DPH na 100% předfinancování projektu v roce 2006  
    c) ve výši 4l8.162,50Kč včetně DPH na uhrazení spolupodílu  
15.) schvaluje smlouvu o dílo č.43/05/l02 s firmou Asistenční centrum a.s. - zhotovení žádosti  do Interreg IIIA vybudování 
       oddechového prostoru v Moravěvsi  
16.) schvaluje smlouvu o dílo č.43/05/107 s firmou Asistenční centrum a.s.- zhotovení žádostí SROP - obnova kaple a parku  
       v Moravěvsi  
17.) bere na vědomí informaci o zahájení zemních a stavebních prací NEMAK EUROPE  - II. etapa  
18.) bere na vědomí informaci o dopisu manželů Hamříkových  
19.) ukládá starostce obce vyřešit záležitost, týkající se dopisu manželů Hamříkových  ve spolupráci s advokátní kanceláří  
       JUDr. Rendla  
20.) schvaluje dodavatele pro akci „Rekonstrukce komunikací vedoucích k podnikatelským objektům“- SiM - Silnice Mstišov  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



 
 
 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
                       
 

  V druhém pololetí roku 2005 se životního jubilea dožívají tito občané: 
 

  50 let  Netolická Anna        65 let Majerčinová Marlena                                                                                                                              
              Králík Karel                         Pohl Vladimír 
          Kříž Petr                             Wölflová Ingrid 
              Matoušek Miroslav               Pytlík Václav 
              Olah Marián             70 let Šaufl František 
  55 let Záhorská Alena        75 let  Čejková Marie 
         Macal František        81 let  Krčmářová Margit 
              Adámek Květoslav                Brožková Venuše 
              Rödl František          85 let Marková Matilda 
              Kubešová Libuše                   Matějková Marie 
 60 let  Peterka František     86 let  Pešková Anna 
           Tomášek Jaroslav 
         
  Jubilantům blahopřejeme a přejeme hodně zdraví do dalších let. 
                                 
 

       V uplynulém období nás navždy opustili tito občané: 
 
 
                                 Chmelík Josef 
                                                Baraník Ondřej 
                                                      
                                                                     Čest jejich památce.                                                      

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 
 

 
 
 
 
 

 
 
 

 

                            V uplynulém období nám do obce přibyli tito občánci: 
 

      Lodl Aleš, nar. 18.4.2005, rodiče Vladimíra a Václav Lodlovi 
                  Bílý Pavel, nar. 27.6.2005, rodiče Sabina Bílá 

                               Kaiserová Natálie, nar. 11.7.2005, rodiče Martin a Ladislava Kaiserovi 
                               Hamáková Zdeňka, nar. 13.9.2005, rodiče Zdeňka Slámová a Václav Hamák 
 
                 Rodičům blahopřejeme k narození dítěte a občánky vítáme mezi nás  
                                       

 
                                                                       
                             Dne 24.9.2005 uzavřeli sňatek Gabriela Vančurová 
                                                a Pavel Duchoň. 
 
                                 Novomanželům  přejeme mnoho štěstí. 
 

 
                     
                    Dne 7.10.2005 od 16.00 hod. se v zasedací místnosti na obecním  
                                              úřadě bude konat vítání nových občánků 
 
 

   Dne 15.10.2005 od 18.00 hod. se v Sokolovně uskuteční již tradiční 
                      setkání žáků a učitelů základní školy v Havrani. 
 
                                

                    Dne 1.10.2005 se slaví Mezinárodní den seniorů, od roku 1991  
                                              z rozhodnutí Valného shromáždění OSN  

                                 Všem seniorům přejeme hodně zdraví do dalších let. 
                         
 
 
 
 
 
 
 
 



       
 
 
 
 
 
 
 
1.10.           Mezinárodní den hudby, slaví se z rozhodnutí Mezinárodní hudební rady od roku  
              1974 
1.10.           Mezinárodní den seniorů, slaví se od roku 1991 z rozhodnutí Valného shromáždění  
              OSN  
4.10.           Mezinárodní svátek zvířat 
5.10.           Světový den učitelů, vyhlášen roku 1994  
6.10.1927   premiérou filmu Jazz Singer zahájena éra zvukového filmu  
7.10.           Mezinárodní den lidských sídel 
9.10.           Světový den pošty, výročí založení Světové poštovní unie v roce 1874  
10.10.         Mezinárodní den boje proti přírodním katastrofám (2. středa v říjnu)  
16.10.         Světový den výživy, výročí založení organizace pro výživu a zemědělství v roce 
              1945, slaví se od roku 1981 
17.10.      Mezinárodní den boje proti bídě  
24.10.      Den Organizace spojených národů (OSN), výročí vstupu Charty OSN v platnost, 
              slaví se od roku 1945 
24.10.      Světový den informací o rozvoji, slaví se z rozhodnutí Valného shromáždění OSN  
              z roku 1972  
28.10.      Státní svátek ČR - vyhlášení samostatné Československé republiky v roce 1918 
31.10.      Světový den spoření 
  1.11.        Všech svatých 
  2.11.         Dušičky - Památka zesnulých 
  3.11.        Den bez pesticidů  
11.11.      Světový den veteránů a výročí ukončení 1. světové války (1918),Den proti drogám  
12.11.        Svatořečení Anežky České (1989)  
13.11.        Mezinárodní den nevidomých, Den stromu a dřeva 
15.11.        Mezinárodní den nekuřáků, Den vězněných spisovatelů  
16.11.       Světový den památky obětí dopravních nehod, Mezinárodní den tolerance  
17.11.       svátek Den boje studentů za svobodu a demokracii (1939 +1989), Mezinárodní den studentstva,  
                  výročí ukončení komunistického režimu v ČSFR - 1989 (41 let)  
20.11.       Světový den dětí  
21.11.       Světový den pozdravů, Světový den televize 
25.11.       Světový den proti násilí na ženách  
 1.12.        Světový den boje proti AIDS 
 2.12.        Mezinárodní den za vymýcení otroctví 
 3.12.        Světový den zdravotně postižených 
 5.12.       (večer chodí Mikuláš s čertem), Mezinárodní den dobrovolníků pro hospodářský a sociální  rozvoj  
 7.12.       Výročí útoku Japonců na Paerl Harbor (1941),Mezinárodní den civilního letectví  
 8.12.       Den neposkvrněného početí panny Marie 
10.12.       Den lidských práv   
17.12.       Úmluva o světovém dědictví   
22.12.       První zimní den 
24.12.     Štědrý den 
25.12.      1. svátek vánoční - Boží hod vánoční  
26.12.      2. svátek vánoční,    
28.12.      Svátek mláďátek 

   29.12.     Mezinárodní den biologické rozmanitosti  
31.12.    Silvestr 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

 

            Něco z historie:   Stavění májí 

      Máje je symbolem jara. Stavěla se zpravidla první neděli v květnu (např. 
Andělská Hora), ale i podle počasí v kteroukoliv jinou květnovou neděli, někdy již 
v noci z 30. dubna na 1. květen. Vztyčovali ji většinou mladí chasníci. Po první 
světové válce se stavění májí někde ujaly obecní spolky, vesměs požárníci, jinde                
i hostinský (Sedlec). Máji tvořil 10 – 15 metrů vysoký smrk (nebo borovice), který 
se přivezl 3 – 7 dní předem z lesa a zbavil kůry. Jeho uříznutá špička byla 
ozdobena pestrými stuhami či šátky a uschována až k tanci. Namísto ní upevnili  
na vrchol stromu náhradní špici. Zdobenou papírovými fábory a věnci. Špičku 
stromu zdobily zvolené mladé dívky, které za tuto čest musely zaplatit kolem 50 
korun (po první světové válce). Dívka, jež byla vyvolena k tomu, aby šla u máje 
první do tanečního kola, byla májovou královnou a musela zaplatit nejvíce. 

     Máje se vztyčovala večer na návsi či u hostince, v němž se měl konat májový 
tanec. Stavění májí bylo vždy prvořadou vesnickou atrakcí. Často se stavěla za 
pomoci žebřiňáku. Strom se na něj položil, vůz couval a tím máji zvedal. Před okna 
svých vyvolených stavěli mládenci menší březové a smrkové májky či máječky. 

      Kácení máje se konalo v podvečer. Sešla se u ní téměř celá ves, hlavně mladí 
lidé. K obřadu vyhrávala hudba a přilákala všechny tancechtivé.       
 
Příspěvek  
       Tak, jako každý rok, tak jako na každé jiné vsi, tak jako celá léta se dodržuje ta krásná 
staročeská tradice – stavění májky, tak i letos jsme chtěli tuto tradici zachovat a nakonec 
s velkým úsilím se nám podařilo tuto akci uskutečnit. Ano, i v této uspěchané době, i s našimi 
podivnými mezilidskými vztahy jsme si našli čas, nechyběl nám elán ani chuť se do staré 
tradice pustit. 
      V této již zmiňované době, kdy naše mládež překvapivě dala přednost této krásné věci, 
která jako jedna z mála dokáže ještě lidi sjednotit. 
       Nádherná májka s pečlivostí připravená se měla hrdě tyčit a reprezentovat naší ves. 
Bohužel se tak nestalo, naše plány a úsilí byly překvapivě zničeny a změněny. Ne příliš 
kladným, vstřícným  a slušným jednáním jsme byli vyhnáni a naše nadšení pro věc bylo náhle 
v trapu. Když jsme dlouhým přesvědčováním a bojováním pro správnost věci neuspěli, májka 
nakonec stála na jiném místě. Ustoupili jsme a měli z vykonané věci radost. Opravdu 
dětinskou radost nejen ze stojící májky, ale ještě více z toho, že je opravdu málo věcí , které 
nás dokážou pohladit u srdíčka. Bohužel májku do druhého dne kdosi porazil. 
        Smutná záležitost! Tolik diskutované téma, jako je naše mládež v Havrani by 
zasluhovalo zmíňku o snaze něco hezkého pro obec udělat. Právě májka se stavěla z iniciativy 
naší mládeže. Ovšem to by si pár lidí muselo sáhnout na svědomí a to se v naší době, v naší 
obci nevidí. 
        Děkujeme všem tímto za spolupráci, za snahu a hlavně za to, že jste to nevzdali!!! 
                                                                                 Tak zase příští rok u stavění Májky. 

 
 
 
 
 
 



 
 

 
Deník Mostecka - 11.1.2005 
 

K Nemaku pojede i nadále posílená autobusová linka 
 

Most - Organizace m ěstské hromadné dopravy  (MHD) pro rok 2005 zůstává ve stejném rozmezí jako v roce 2004. "Roční projekt 
MHD pro tento rok byl schválen v rozsahu 2,12 milionu kilometru v autobusovém provozu a 1,14 milionu ujetých kilometrů v 
tramvajovém provozu," informoval vedoucí odboru dopravy Jiří Mysík. Potřeba finanční dotace ke krytí ztrát z provozu MHD činí pro 
rok 2005 celkem 77, 6 milionu korun.  
Rozsah dopravy zůstává ve stejné míře jako v loňském roce, a to včetně všech provedených změn, ke kterým v průběhu roku 2004 
došlo. "Jde nap říklad o posílení linky číslo 31 Most - Havra ň, Nemak, které bylo provedeno na základ ě žádosti spole čnosti 
Nemak  z důvodu zavedení výroby o sobotách, ned ělích a svátcích,"  doplnila Alena Sedláčková, tisková mluvčí mosteckého 
magistrátu.  
Projekt hromadné dopravy vždy vychází z aktuální dopravní obslužnosti regionu Most - Litvínov.  

 
Deník Mostecka - 6.4.2005 
 

Odpůrci Nemaku uspěli u správního soudu 
 

Most - Nejvyšší správní soud zrušil čtyři rozsudky Krajského soudu v Ústí nad Labem , který nevyhověl žalobám podaným 
organizací právníků Garde a rodinou sedláka Rajtera, jíž zahraniční investice nadnárodní společnosti Nemak může ohrozit 
zemědělskou činnost v Havrani.  
"Jde o důležitá soudní rozhodnutí, která mohou znamenat zvrat ve vývoji celé kauzy," sdělil právník Pavel Franc z organizace Garde 
- Globální odpovědnost Ekologického právního servisu. Odpůrci Nemaku nesouhlasili s územním a stavebním rozhodnutím na první 
stavbu Nemaku. Franc označil postup investora za bezohledný a postup státních orgánů za nezákonný. Garde považuje přístup 
krajského soudu za nezodpovědný.  
Sedlák Rajter se na právníky obrátil v roce 2001, kdy vláda Nemak podpořila investičními pobídkami. Garde poukazuje na zdravotní 
rizika spojená s výrobou, na únik dioxinů.  

 
                 Lidové noviny, 13. 04. 2005 
            

 Kauza Nemak mí ří opět k soudu  
 
Nemak už investoval do výstavby hliníkárny dv ě miliardy. Soud rozhodne, zda nejde o černou stavbu.  
Pomalá práce soud ů může za dnešní nejistotu, tvrdí p řívrženci i odp ůrci výrobny. 
 
PRAHA - Továrna mexické spole čnosti Nemak již sice na Mostecku stojí, soudy ale t eprve rozhodnou, jestli nejde 
o černou stavbu.  Podle přívrženců i odpůrců hliníkárny to způsobila pomalost a nevýkonnost českých soudů. Nedávný 
verdikt Nejvyššího správního soudu vrátil kauzu na začátek a ústecký krajský soud nyní musí rozhodnout, z da 
má Nemak platné stavební povolení. 
       Pokud ne, hrozí, že by investor musel továrnu za dv ě miliardy zbourat.  "Chceme, aby soud v Ústí stavební 
povolení zrušil. Když uspějeme, podáme návrh na odstranění továrny," popisuje další postup odpůrců stavby Pavel Franc 
z Ekologického právního servisu (EPS). Podle hejtmana Ústeckého kraje Jiřího Šulce by to ale pro nezaměstnaností 
postižené Mostecko byla katastrofa. 
Ombudsman: Stavba továrny porušuje zákon 
       O postavení hliníkárny u Havran ě na Mostecku usiluje Nemak už od roku 2001. Od Úste ckého kraje získal 
veškerá povolení a za čal stav ět. Ekologové, zem ědělci i místní se ovšem vzáp ětí obrátili na soud. Obávali se 
dopad ů na životní prost ředí a kritizovali, že hliníkárna vyroste na nejlepš í zemědělské p ůdě. 
Spor již ústecký soud na podzim 2003 rozhodl, ale věc tehdy smetl ze stolu z paušálních důvodů a námitky ekologů vůbec 
neřešil. Vysvětlil to tak, že ústředí EPS sídlí v Brně, a nemůže proto zasahovat do stavebního řízení v jiném kraji. Nejvyšší 
správní soud ale nyní toto rozhodnutí zvrátil. Jeho mluvčí Sylva Dostálová to vysvětluje tím, že "krajský soud vyšel ze 
zužujícího výkladu zákona". Ústečtí soudci tak nyní musí námitky ekolog ů skute čně zvážit. Odp ůrci Nemaku p řitom 
mají pádný argument. Ombudsman Otakar Motejl totiž v roce 2002 prohlásil, že ministerstvo životního pr ost ředí 
porušilo zákon, když povolilo vyjmout pozemky pro t ovárnu z p ůdního fondu. 
        Současný stav kritizují Šulc i Franc a za viníka označují pomalé české soudy. Nejvyššímu správnímu soudu totiž 
trvalo rok a půl, než začal případ řešit a Nemak po celou dobu stavěl bez jistoty, že o stavební povolení nepřijde. 
"Správní soudnictví je pomalé. Jsme zavaleni stížnostmi azylantů, které musíme přednostně vyřizovat," říká předseda 
Nejvyššího správního soudu Josef Baxa. Nemak investoval do továrny přes dvě miliardy. Ta nyní vyrábí asi 150 tisíc 
hliníkových hlav k motorům ročně. V budoucnosti by cht ěl Nemak výrobu až desetinásobn ě rozší řit.  
 
 
 



 
 
 
 
 
 

Deník Mostecka - 9.5.2005 
           

           Do Srpiny někdo vypouští nečistoty, tvrdí zahrádkář 
 
                    Do oranžova zbarvenou vodu m ůže mít prý na sv ědomí firma Best či Nemak 
Most - Do říčky Srpiny v Poleradech někdo vypouští nečistoty. Na vodě se občas tvoří bílá pěna nebo se barví do oranžova. Tvrdí        
to muž z Mostu, který má ve vsi zahrádku. Se vzorkem vody v plastové láhvi obešel na konci minulého týdne příslušné instituce. Nikdo 
však zatím žádné pochybení nezjistil.  
         "Voda se znečistí téměř pokaždé, když prší. Do řeky podle mého názoru něco vypouští průmyslové firmy," je přesvědčen 
zahrádkář, který si z obav kvůli možným budoucím problémům nepřál být jmenován. Zaspekuloval, že do vody může unikat barvivo 
používané ve společnosti Best, která se zabývá výrobou dlažeb a obkladů. Zakalenou vodu s bílonašedlou pěnou by mohla prý mít na 
svědomí firma Nemak, výrobce hliníkových hlav do automobilových motorů.  
           Obě společnosti však nařčení ostře popřely. "Voda od nás protéká přes městskou čističku. Pravidelně děláme kontrolní odběry            
a rozhodně dodržujeme kanalizační řád," řekl mluvčí Nemaku Milenko Jankovič. Obdobně se bránil též pracovník z firmy Best. "Čističku 
i kanalizační šachtu náš zaměstnanec prohlédl. Žádné problémy nezaznamenal. Kdyby nám uniklo barvivo, na stěnách šachty by        
po něm zůstaly stopy," vysvětlil.  
            Stížnost zahrádkáře prošetřil též odbor životního prostředí mosteckého magistrátu. Jeho vedoucí Vladimír Pátek žádné úniky 
nečistot též neshledal. "V této chvíli nevíme, co mohlo řeku znečistit. Situaci budeme však nadále monitorovat," řekl Pátek.  
Na černou zapáchající stoku se několikrát do roka mění na Mostecku řeka Bílina. Znečištění se projeví vždy při zvýšení průtoku vody.      
Způsobují ho kaly a usazeniny ze dna řeky. Voda obsahuje uhelný prach a popílek z chemických a elektrárenských provozů, který      
do koryta napadal v minulosti. Pronikavý zápach není zdraví škodlivý.  

 
Deník Mostecka - 28.5.2005                                                                                                                                                                    
 

Obilí od průmyslové zóny nikdo nekoupí, stěžuje si sedlák 
 

Mostecko - Zem ědělec Jan Rajter se bojí, že dioxiny v úrodné p ůdě způsobí krach jeho podnikání.  Rodina Rajterova, 
hospodařící na půdě v okolí obce Moravěves a Havraň na Mostecku, je přesvědčena, že když zákazník zjistí, že se zemědělské 
produkty pěstují u průmyslové zóny, bude se bát něco koupit.  
Rajterovi více než deset let obhospoda řují zem ědělskou p ůdu u Havran ě. Od doby, kdy projevil Nemak zájem o výstavbu 
továrny na zem ědělských pozemcích, které tém ěř sousedí s jeho poli, usiluje o její p řemíst ění do jiné lokality.  
Podle Rajterových nebezpečné látky vznikající při výrobě hliníkových částí v Nemaku, poškodí podnikání a způsobí jim pozvolnou 
likvidaci.  
 
        "Po řád se píše o ekologickém zem ědělství. Když ale n ěkdo na produkt vyrobený z našich surovin uvede, že pochází z 
průmyslové zóny, kdo si jej koupí?" ptá se Jan Rajter.  "Když jsme za čali u Havran ě podnikat, nep řipadalo v úvahu, že by tu 
někdy m ěly stát továrny. Nemak dostal k dispozici celý kraj , kam mohl výrobu umístit, pro č si vybral zem ědělskou oblast?" 
rozčiluje se Jan Rajter.  
         Mexická továrna Nemak plánuje rozšíření provozu z dnes vyráběných 150 tisíc kusů hliníkových hlav motorů na 1,6 milionu kusů. 
Zda bude moci továrna Nemak svou výrobu desetinásobně rozšířit, ale zatím není známo.  
          Nejvyšší správní soud uznal žaloby Ekologického právního servisu (EPS), který zastupuje rodinu sedláka Rajtera, a žádá zrušení 
územního rozhodnutí. Právní zástupci Rajterových se na včerejší tiskové konferenci vyjádřili následovně: "Jestliže žijeme v 
demokratickém státě, nemělo by to dopadnout jinak, než že se Nemak odstěhuje. Krajský úřad se může zachovat čestně a nepřipustit, 
aby se příště stalo totéž," sdělil Pavel Franc z EPS. Náklady na odstranění továrny Nemak z průmyslové zóny Joseph by podle P. 
France měl hradit vlastník nemovitosti. "Kdyby ale již v začátcích krajský soud zastavil výstavbu do doby, než bylo vydáno rozhodnutí, 
Nemaku by žádné škody nevznikly," řekl Pavel Franc.  
         Tiskový mluvčí mexické společnosti Nemak Milenko Jankovič uvedl, že se firma k věci nebude vyjadřovat. "Kauza Nemak 
neexistuje," tvrdí Jankovič.  
 
         "Krajský úřad vede v tuto chvíli odvolací řízení proti stavebnímu povolení. Do té doby, než se řízení ukončí, nebude poskytovat 
žádné informace, " uvedl Vojtěch Krump z oddělení informací a vnějších vztahů Krajského úřadu v Ústí nad Labem. V odvolacím řízení 
se řeší námitky proti některým bodům ve stavebním povolení pro továrnu Nemak. Řízení, které spravuje odbor územního plánování 
krajského úřadu, by mělo být uzavřeno do konce května letošního roku.  
         "Krajský úřad by měl stavební povolení mosteckého magistrátu zrušit a vrátit zpět," domnívá se Jiří Nezhyba, právník EPS. Jeho 
kolega Pavel Franc k věci Nemak dodal: "Nemak není jediný případ, kterým se zabýváme. Stát uhlazuje cesti čku velkým 
zahrani čním spole čnostem na úkor ob čanů," řekl Franc 

 
 
 
 
 



 
 
 
Stavba Nemaku pokra čuje druhou etapou, i když nejsou vyjasn ěny všechny 
otázky ohledn ě stavebního povolení. 
 

      
 
 
 
ÚSTÍ NAD LABEM [Econnect/Ekologický právní servis] – 27.6.2005 

Nemak se může desetinásobně rozšířit - Krajský úřad ignoroval závěry 
Nejvyššího správního soudu 

Společnost NEMAK získala stavební povolení pro více než desetinásobné rozšíření své továrny v Havrani. Krajský úřad v Ústí nad Labem přitom 
zcela ignoroval rozsudky Nejvyššího správního soudu, které jasně označily předchozí první etapu budování závodu NEMAKu za nezákonnou.  
          „Nejvyšším správním soudem potvrzené nezákonnosti v první etapě výstavby NEMAKu se bezprostředně vztahují na stavební řízení pro 
rozšíření jeho továrny. Krajský úřad však uvedené zcela ignoroval. Projevil tak značný právní nihilismus a již poněkolikáté nezákonně rozhodl ve 
prospěch nadnárodní společnosti NEMAK,“ řekl k tomu Jiří Nezhyba, právník programu GARDE Ekologického právního servisu. 
           Nejvyšší správní soud přitom dal počátkem dubna 2005 po letech sporů jasně zapravdu právníkům z programu Globální 
odpovědnosti GARDE Ekologického právního servisu a rodině sedláka Rajtera, když zrušil celkově 5 rozhodnutí ústeckého Krajského 
soudu týkající se kauzy NEMAK - územní rozhodnutí a stavební povolení pro první etapu NEMAKu a dvě stavební povolení na komunikace 
v zóně Joseph, v níž se továrna staví.  
            Krajský ú řad pak již v polovině května 2005 ústy své mluvčí předem deklaroval, že při povolování rozšíření NEMAKu nehodlá brát 
na rozsudky Nejvyššího správního soudu žádný ohled. A dne 31. května 2005 se tato slova naplnila, když Krajský úřad potvrdil stavební 
povolení, které ve prospěch NEMAK vydal mostecký stavební úřad. Podklady pro rozhodnutí o rozšíření NEMAKu přitom stejně jako v první 
etapě byly Nejvyšším správním soudem za nezákonné označené postupy správních orgánů při vydávání souhlasu s odnětím půdy ze zemědělského 
půdního fondu či souhlasu se zásahem do krajinného rázu.  
            Nezákonnému rozšiřování NEMAKu se rodina soukromého zemědělce Rajtera a právníci EPS brání žalobami podanými ke Krajskému soudu 
v Ústí nad Labem. Přitom to byl právě tento soud, který již v první etapě NEMAKu rozhodoval nezákonně a Nejvyšší správní soud proto musel jeho 
rozhodnutí zrušit. V moci soudu je bezprostředně hrozícímu rozšiřování NEMAKu zabránit: k tomuto účelu slouží instituty předběžného opatření 
nebo přiznání odkladného účinku žalobě.  
            Spor o NEMAK se postupně stal jedním z nejznámějších případů kontroverzního působení nadnárodních společností v České republice. Podle 
EPS kauzu charakterizuje bezohledný postup nadnárodní korporace, nezákonný postup státních orgánů včetně Ministerstva životního prostředí, které 
jí v tomto přístupu napomáhají, a velká liknavost při rozhodování soudů. 
            Spor o Nemak se stal známou mediální kauzou a také dokonce námětem fotografického cyklu „Příběh sedláka Rajtera - od kolektivizace ke 
globalizaci“ fotografa Ibry Ibrahimoviče. Ten za tento cyklus fotografií získal hlavní cenu - Křišťálové oko - 9. ročníku domácí soutěže novinářské 
fotografie Czech Press Photo 2003 i první cenu v kategorii „Každodenní život“.  

 
Jak se vyvíjela kauza mexické firmy Nemak  
2000 - Plzeňští zastupitelé souhlasí s výstavbou továrny mexické společnosti Nemak, obyvatelé ale zahájili petiční akci proti stavbě. 
2001 - Nemak se po protestech lidí rozhodl, že nepostaví svoji továrnu v Plzni, ale v Mostě. Vláda pro Nemak schvaluje investiční 
           pobídky. 
2002 - Veřejný ochránce práv Otakar Motejl označil odnětí zemědělské půdy pro stavbu továrny za nezákonné. V témže roce bylo  
            zamítnuto konání místního referenda o územním plánu a stavbě továrny v obci Havraň. 
2003 - Nemak zahájil výrobu a požádal o rozšíření továrny. Ústavní soud zamítl stížnosti proti nekonání referenda. 
2005 - Nejvyšší správní soud zrušil rozhodnutí Krajského soudu v Ústí nad Labem. Ten bude muset znovu rozhodovat, zda v případě  
           továrny Nemaku nejde o černou stavbu. Rovněž ústecký krajský soud zrušil dvě rozhodnutí mosteckého policejního ředitelství, 
           jimiž  zamítlo žádost o informace ohledně vyšetřování neuskutečněného referenda v Havrani. 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 

Deník Mostecka - 29.6.2005 
 

Sedláku Rajterovi se nelíbí rozšíření výroby mexické společnosti 
 

Havraň - Soukromý zemědělec Jan Rajter nemá radost z rozšíření výroby továrny Nemak, která produkuje hliníkové části 
automobilových motorů. Krajský úřad v minulých dnech posvětil rozhodnutí mosteckého stavebního úřadu a schválil společnosti, která 
vyrábí hliníkové hlavy do motorů, stavební povolení. Tím se nadnárodní mexická společnost Nemak může desetinásobně rozšířit. Jan 
Rajter, jehož podnikatelské aktivity se odvíjejí na pozemcích vzdálených jen několik metrů od továrních hal Nemaku, je rozčarován. "Co 
k tomu říct - nelíbí se mi to. Ještě není vyřešena první etapa, která byla také nezákonná, a už chtějí pokračovat a stavět další budovy," 
vyjadřuje své rozhořčení sedlák Jan Rajter. Ten se svou rodinou obhospodařuje zemědělskou půdu již od roku 1992. "Když jsme na 
Havraňsku začali p řed dvanácti lety podnikat, v územním plánu byla zan esena jen zem ědělská p ůda, proto by nás nikdy 
nenapadlo, že naše obilí poroste v t ěsné blízkosti pr ůmyslové zóny," říká Jan Rajter.  Obává se, že jeho úsilí v podnikání bude 
zmařeno a znehodnoceno, že produkty z jeho pozemk ů ztratí na cen ě kvůli dioxin ům vznikajících p ři výrob ě hliníkových 
ingot ů v Nemaku. Sedlák na 300 hektarech zemědělské půdy pěstuje kukuřici, vojtěšku i obilí. "Zemědělství přece nelze provozovat v 
průmyslové oblasti," kroutí hlavou J. Rajter. On a jeho rodina ale zatím neuvažují o tom, že by Havraňsko opustili a své zemědělské 
aktivity přesunuli jinam, do vhodnější lokality. "Není to tak jednoduché, přesunout celou výrobu. Počkáme, jak to všechno dopadne," 
říká Rajter. Nejvyšší správní soud dal letos na jaře zapravdu právníkům z programu Globální odpovědnosti Ekologického právního 
servisu. Zrušil totiž pět rozhodnutí krajského soudu a stavební povolení v zóně Joseph, v níž se továrna staví. Mluvčí Nemaku Milenko 
Jankovič nebyl včera k zastižení.  

 

 
 
 

         
Sedlák Rajter slíbil, že rezavé stroje v okolí silnice uklidí  
• DANIELA SVOBODOVA 

  
Moravěves - Pohled na příjezdovou cestu do Moravěvsi ve směru od Koporeče je nevábný. Podél silnice s válejí rozbité a rezavé stroje nebo jejich 
části i betonové panely. Patří soukromému zemědělci Janu Rajterovi, který na okolních pozemcích hospodaří. Rajterovi jsou známi svým bojem proti 
údajnému znečišťovateli životního prostředí - továrně Nermaku, v jejímž okolí hospodaří. Starostka obce Havraň spravující i Moravěves z této 
situace nemá žádnou radost.       
       Pana Rajtera už jsme několikrát vyzvali, aby po sobě uklidil. Letos na jaře dostal od obecního úřadu dopis, aby tak učinil. Zatím se 
podařilo jen to, že náves už nehyzdí tolik strojů jako dřív, říká Zdeňka Smetanová.  
       Pozemek na návsi je obecní, ale místo před vesnicí, kde leží další šrot, je majetkem pana Rajtera. Situace je tedy podle starostky lepši, než tomu 
bylo dřív. 
       Sedlák Jan Rajter vysvětlil, že jeho rodiče dříve bydleli v Kopistech, kde se dva roky natáčel film Štěsti. Filmaři chtěli, aby tam všechno nechal v 
původním stavu, proto nebylo možné stroje a ostatní věci zlikvidovat. 
        Letos v březnu se rodiče přestěhovali z Kopist do Moravěvsi a ty věci jsme museli někam dát, proto leží za vesnicí, říká Jan Rajter. 
Dodává ale, že pozemek v nejbližší době vyčistí. Vím, že to není moc hezké. Ale přes zimu se na to vrhneme a na jaře už tam bude pořádek, 
slibuje sedlák. 
        Nepořádek je také na místní komunikaci, která se kvůli špatnému stavu obtížně čistí. Obec plánuje, že v tomto roce začne s rekonstrukcí, jejíž 
součástí bude i kanalizace. Doufáme, že opravená silnice bude čistší, než ta současná, na níž chybí kusy asfaltu, a tak není možné udržovat ji 
stoprocentně uklizenou, vzkazuje starostka Zdeňka Smetanová. 
        Sedlák Jan Rajter je mediálně známou tváři. Už léta se u soudu táhne kauza Jana Rajtera se společností Nemak u Havraně. Zemědělec začal po 
revoluci na Havraňsku podnikat a nyní mu vadí, že na zemědělských pozemcích vyrostla továrna, jejíž dioxiny se mohou dostat do půdy a 
poškozovat jeho úrodu.  

 
 
 
 
 



Den seniorů se slaví od roku 1991 
 

     Končí Rok seniorů. V minulých letech se stal tradicí Mezinárodní den seniorů. Letos byl seniorům 
věnován celý rok -365 dní. Odpovídá to prodloužení lidského věku, a tím i zvýšení počtu starších lidí na 
naší planetě. Bohužel velmi často se setkáváme s tím, že senioři jsou považováni za pasivní a převážně 
nemocné občany. 
       Jako Mezinárodní den seniorů se 1. říjen slaví od roku 1991, a to z rozhodnutí Organizace 
spojených národů. V druhé polovině dvacátého století se zvýšila průměrná délka života o celých dvacet 
let. Během následujících několika desítek let bude přibližně jedna třetina obyvatelstva vyspělého světa 
starší šedesáti let. O celém světě se předpokládá, že toto bude platit někdy kolem roku 2150. Stárne 
však i starší obyvatelstvo, generace seniorů. Dnes je asi 10 % populace nad šedesát let starší než 
osmdesát let. Padle dalších odhadů vzroste toto číslo do roku 2050 na plných 25 %. 
      Tyto trendy mají podíl na změnách ve struktuře rodin. Tradiční věková pyramida, ve které mladí 
značně převládají nad staršími se postupně mění v opak: dnes je typickým obrázkem jedno dítě, dva 
rodiče, čtyři prarodiče a jeden i více praprarodičů.  
       Dalším zaznamenáníhodným faktorem u staršího obyvatelstva je rozdíl mezi pohlavími. Téměř na 
celém světě se ženy průměrně dožívají vyššího věku než muži. Existuje u nich tedy i vyšší riziko chudoby 
ve stáří. U žen je také větší pravděpodobnost onemocnění chronickými nemocemi či zdravotního 
postižení, diskriminace a marginalizace (mohou se dostat na samý okraj společnosti). Často se navíc 
zapomíná, že ženy během svého života dávají až trojí péči - péči o děti, péči o starší a také péči samy 
sobě. 
       Vedle každoročního mezinárodního dne byl seniorům věnován i rok 1999 a 2005, které byly jako 
Mezinárodní rok seniorů celé věnovány našim starším spoluobčanům.(informace z internetu) 
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